

GENEALOGY RESOURCES

Last update: September 15, 2018

Please note that the Library staff does not perform genealogical research for individuals, however the general books referred to below may be consulted in the library by FIAF members and visitors.

Archives Nationales de France. [Guide des recherches sur l'histoire des familles](#). Paris: Archives nationales, 1981.

This guide focuses primarily on the different categories of sources found in France, where they can be found, and how to gain access to them. 929.1/BER

Clément, Marie. [Le guide Marabout de la généalogie](#). Verviers: Marabout, 1984.

Discusses genealogical formats, the transformation of spelling and writing, and provides an overview of major archival sources. 929.1/CLE

Dauzat, Albert.

[Les noms de famille de France: traité d'anthroponymie française](#). (1977). 929.4/DAU

[Dictionnaire étymologique des noms de famille et prénoms de France](#). (1951) REF/929.4/DAU

Two classics of French genealogy, these titles are still considered the definitive works on the history of French place and family names.

Fordant, Laurent. [Atlas des noms de famille en France](#). Paris : Archives et Culture, 1999.

The first published atlas of the over one million different family names in France and their distribution in region and departments. REF/929.4/FOR

Gautier, Valérie. [Généalogie Paris et Ile-de-France](#). Paris : Parigramme, 1996

Genealogy research in Paris is often problematic as almost one-half of administrative records were destroyed during the fires of the Commune. This guide helps with the existing resources, how to access and other helpful hints. REF/929.1/GAU

Henry, Gilles. [Guide de la généalogie](#). Paris: M.A. Editions, 1990.

A detailed guide to genealogical research in France, this book provides information about sources produced throughout France and its former colonies before and after the Revolution. It includes practical information such as the succession of governments, departmental archives, and other useful addresses. 929.1/HEN

Jouniaux, Léo. [Généalogie: pratique, méthode, recherche](#). Paris: Parigramme/PCL, 1996.

A comprehensive introduction to genealogical research in France, this work provides an overview of laws concerning the use of archives, civil documents before and after the revolution, and the many different kinds of archives found throughout France. An excellent starting point for the serious genealogist. 929.1/JOU

Pouyé, Bernard. [La généalogie, comment, pourquoi?](#) Paris: Centurion, 1982.

A basic guide to genealogical research in France, this book discusses major French genealogical sources including registers and archives. It also provides help deciphering official documents such as will and marriage contracts and a useful glossary of terms. 929.1/POU

To conduct in-depth genealogical research, please contact the addresses listed below.

ADDRESSES IN FRANCE

Bibliothèque Généalogique et d'Histoire Sociale de France

<http://www.bibgen.org/>

3 digue d'Alfortville

94034 Creteil Cedex

tel. 01-42-33-58-21

bibgen@bibgen.org

An important genealogical collection containing more than 20,000 books, 120 periodicals, and primary sources. Assistance by mail is available.

Bibliothèque Mazarine

<http://www.bibliotheque-mazarine.fr/>

23, Quai de Conti

75270 Paris

tel. 01-44-41-44-06

fax 01-44-41-44-07

webmaster@bibliotheque-mazarine.fr

Archives Nationales

<http://www.archivesnationales.culture.gouv.fr/>

60, rue des Francs-Bourgeois

75003 Paris

Tel: 01 40 27 60 00

For their page on starting a genealogical search:

<http://www.archivesnationales.culture.gouv.fr/chan/index.html>

Or continuing a search:

<http://www.archivesnationales.culture.gouv.fr/chan/index.html>

ADDRESSES IN THE U.S.

American-French Genealogical Society

PO Box 830

Woonsocket, RI 02895

Tel. (401)765-6141

Fax. 401-597-6290

<http://www.afgs.org>

American-Canadian Genealogical Society

PO Box 6478

Manchester, NH 03108-6478

tel: (603) 622-1554; fax (603) 9812

<http://www.acgs.org>

Family History Library

35 North West Temple

Salt Lake City Utah 84150-3400

tel: (801)240-2331; fax: (801) 240-1584

call 1-800-346-6044 for local branches

<http://www.familysearch.org/>

INTERNET RESOURCES

The Internet is full of resources for genealogists—these sites are just a start.

GUIDE PRATIQUE DE GÉNÉALOGIE EN FRANCE

<http://www.genealogy.tm.fr>

Links to associations and archives as well as genealogy-related events in France.

Genealogie.com <http://www.genealogie.com>

Le portail de la généalogie francophone dans Internet.

Cyndi's List

<http://www.cyndislist.com/>

The place to look on the Internet for genealogical information on any country—including Canada and France.

Archivists Round Table (ART)

<http://www.nycarchivists.org>

ART represents a diverse group of more

than 350 archivists, librarians and records managers in the New York area.

AVAILABLE AT SR, SCHOLARLY RESOURCES, INC.

The Genealogist's Virtual Library Full-Text Books on the World Wide Web / Thomas Jay Kemp.
A guide to the thousands of titles of interest to local historians and genealogists. It is arranged by author, title and subject. The book includes a CD for easy access to the URLs. <http://www.gale.com/psm>

RESSOURCES GENEALOGIQUES

La bibliothèque du FIAF possède des livres relatifs à la recherche généalogique en France. Ces livres sont généralistes. Pour une recherche approfondie, veuillez contacter les adresses énumérées ci-après. La plupart des ouvrages sur la généalogie ont le numéro 929 (section référence et collections de prêt).

Archives Nationales de France. *Guide des recherches sur l'histoire des familles*. Paris: Archives nationales, 1981.

Ce guide résume les différentes catégories de ressources en France, où elles peuvent être trouvées, et comment y accéder.

REF/929.1/BER

Clément, Marie. *Le guide Marabout de la généalogie*. Verviers: Marabout, 1984.

Décrit les formats de généalogie, les changements de l'orthographe et ceux de l'écriture, et propose une vue d'ensemble des principales sources d'archives.

929.1/CLE

Dauzat, Albert.

Les noms des lieux (1937). 910.3/DAU

Les noms de famille de France: traité d'anthroponymie française. (1977).

REF/929.4/DAU

Dictionnaire étymologique des noms de famille et prénoms de France. (1951)

REF/929.4/DAU

Trois classiques de la généalogie française, ces titres sont toujours considérés comme des sources fiables sur l'histoire de l'origine des noms de famille.

Fordant, Laurent. *Atlas des noms de famille en France*. Paris : Archives et Culture, 1999.

Premier atlas sur le million de patronymes différents en France et leur répartition par région et par département.

REF/929.4/FOR

Gautier, Valérie. *Généalogie Paris et Ile-de-France*. Paris : Parigramme, 1996

Les recherches généalogiques à Paris se heurtent à une difficulté particulière : la disparition de la moitié des documents administratifs lors des incendies de la Commune. Ce guide présente les ressources et les pistes et comment y accéder.

REF/929.1/GAU

Henry, Gilles. *Guide de la généalogie*. Paris: M.A. Editions, 1990.

Un guide détaillé sur la recherche généalogique en France. Ce livre propose des informations sur les sources existantes en France et dans ses anciennes colonies avant et après la révolution. Il inclut des informations pratiques telles que la succession des gouvernements, des archives départementales, et autres adresses utiles.

929.1/HEN

Journiaux, Léo. *Généalogie: pratique, méthode, recherche*. Paris: Parigramme/PCL, 1996.

Une introduction à la recherche généalogique en France. Cet ouvrage propose une vue d'ensemble des lois concernant l'utilisation des archives et des documents civils avant et après la Révolution, et plusieurs sortes d'archives trouvées en France. C'est un excellent point de départ pour commencer une recherche.

REF/929.1/JOU

Pouyé, Bernard. *La généalogie, comment, pourquoi?* Paris: Centurion, 1982.

Un guide de recherche généalogique en France qui décrit les sources principales de recherche, y compris les archives et registres. On y trouve également une aide pour déchiffrer les documents officiels, ainsi que les contrats de mariage, et un lexique des termes. 929.1/POU

ADRESSES EN FRANCE

Archives Nationales

<http://www.archivesnationales.culture.gouv.fr/>

60, rue des Francs-Bourgeois
75003 Paris

Bibliothèque Mazarine

<http://www.bibliotheque-mazarine.fr/>

23, Quai de Conti
75270 Paris
tel. 01-44-41-44-06
fax 01-44-41-44-07

Bibliothèque Généalogique

<http://www.bibgen.org/>

3, rue Turbigo
75001 Paris
tel. 01-42-33-58-21

Une collection généalogique importante contenant plus de 20 000 livres, 120 périodiques, et sources principales. Possibilité d'assistance par courrier.

ADRESSES AUX ETATS-UNIS**American-French Genealogical Society**

P.O. Box 2113
Pawtucket, RI 02861-0113
Boîte vocale/fax: (401)765-6141
<http://www.afgs.org>

American-Canadian Genealogical Society

PO Box 6478
Manchester, NH 03108-6478
tél: (603) 622-1554; fax (603) 9812
<http://www.acgs.org>

Family History Library

35 North West Temple
Salt Lake City Utah 84150-3400
tél: (801)240-2331; fax: (801) 240-1584
call 1-800-346-6044 for local branches
<http://www.familysearch.org/>

Huguenot Historical Society

PO Box 339
New Paltz, NY 12561-0339
tél: (914) 255-1660
fax (914) 255-0376
email: hhslib@ix.netcom.com
<http://www.hhs-newpaltz.org>

RESSOURCES INTERNET

Internet propose de nombreuses ressources sur la généalogie — Ces sites sont récents.

GUIDE PRATIQUE DE GÉNÉALOGIE EN FRANCE

<http://www.genealogy.tm.fr>

Liens avec des associations, des archives, ainsi que des événements liés à la généalogie en France.

Genealogie.com <http://www.genealogie.com>

Le Portail de la généalogie francophone dans Internet.

Cyndi's List

<http://www.cyndislist.com/>

Le site pour découvrir des informations généalogiques sur tout pays (y compris le Canada et la France).

Archivists Round Table (ART)

<http://www.nycarchivists.org>

ART représente plus de 350 archivistes, bibliothécaire et documentalistes dans la région métropolitaine de New York.

DISPONIBLE CHEZ SR, SCHOLARLY RESOURCES, INC.

The Genealogist's Virtual Library Full-Text Books on the World Wide Web / Thomas Jay Kemp

Un guide contenant plus de deux mille titres pour les généalogistes et historiens. Il est organisé par auteurs, titres, et sujets. Le livre inclut un disque compact pour l'accès facile aux URLs.

Pour en savoir plus: <http://www.gale.com/psm>